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سخنگوی دولت : 

تغییری در قیمت نان نداریم
   توزیع شش و نیم میلیون جوجه 

یک روزه بین روستاییان

آرمان ملی: سخنگوی دولت ضمن 
تشریح مصوبات هیات وزیران، گفت: هیچ 
تغییری در قیمت نان نداریم و راه اندازی 
کارت خوان های نانوایی ها در سراسر کشور 
طبق برنامه زمان بندی قبلی پیش می رود. 
ایسنا نوشت؛ علی بهادری جهرمی در 
حاشیه نشست هیات دولت با اشاره به 
وعده ای که رئیس جمهور در سفرش به 
شهرستان های استان تهران داده بودند 
مبنی بر تشکیل فرمانداری ویژه ورامین، 
اعلام کرد که این موضوع به تصویب رسید و 
وزارت کشور مکلف شد تا فرمانداری ورامین 
را به فرمانداری ویژه تبدیل کند. سخنگوی 
دولت در ادامه گفت: پیش از این لایحه ای 
را دولت برای اصلاح دو موضوع پیش بینی 
منبع تامین قیر و محاسبه نرخ حقوق 
ورودی برخی کالاها از 4 درصد به 1 درصد 
به صورت دو فوریتی به مجلس تقدیم کرده 
بود که از نظر دولت این دو مورد قابلیت 
اعمال و اجرا نداشتند.  متأسفانه نمایندگان 
مجلس با قید دو فوریت پیشنهادی دولت 
روی این لایحه موافقت نکردند، از این رو در 
عمل امکان کاهش آثار تورمی این مصوبه از 
دولت سلب شد. بنا بر پیشنهادهای مجزایی 
که وزیران نفت و صنعت، معدن، تجارت به 
دولت ارائه کردند، مجدد دولت تصمیم 
گرفت ضمن استرداد لایحه قبلی دو لایحه 
مجزا را با قید دو فوریت تقدیم مجلس کند. 
گمان بر این بود که تجمیع این دو لایحه 
ممکن است به تصمیم گیری متفاوت در 
مجلس منجره شده باشد. خواهش ما این 
است با توجه به آثار تورمی که دو موضوع 
مذکور دارند این لایحه دو فوریتی را بررسی 
کنند. وی ادامه داد: مطابق گزارشی که از 
سوی وزیر جهاد کشاورزی به جلسه دولت 
ارائه شد، تاکنون بیش از 3 و نیم میلیون تن 
گندم از کشاورزان خریداری شده است. 
همچنین با توجه به تصمیمی که پیش 
از این اتخاذ شده بود که دیگر با حادثه تلخ 
کشتن جوجه های یک روزه مواجه نشویم، 
با همکاری خوبی که میان وزارت جهاد 
کشاورزی و سازمان بسیج صورت گرفته 
بود، شش و نیم میلیون جوجه یک روزه بین 
روستاییان به رایگان توزیع شده است و البته 
وزارت جهاد در حال پیگیری واکسیناسیون 
این جوجه های یک روزه هم هست.  بهادری 
جهرمی دیگر مصوبه هیات وزیران در 
جلسه دیروز را تصویب آیین نامه اجرایی 
مربوط به قانون مالیات واحدهای مسکونی 
و باغ ویلاهای گران قیمت دانست و افزود: 
این یک آیین نامه تکلیفی بودجه 1401 بود 
و در تصویب این آیین نامه ایرادات قبلی 
که مطرح شده بود برطرف شد. وی گفت: 
همچنین مجوزی که پیش از این به منظور 
واردات کالاهای اساسی از سوی شرکت های 
تعاونی مرزنشینان و پیله وران صادر شده بود 
برای یک سال دیگر تمدید شد. سخنگوی 
بدهی  و  مطالبات  تهاتر  درباره  دولت 
شرکت های خصوصی با شرکت های دولتی 
زیرمجموعه وزارت نیرو اظهار کرد: اصلاحی 
در آیین نامه صورت گرفت تا امکان تهاتر 
از محل مالیات هایی که به این شرکت ها 
تعلیق می گیرد وجود داشته باشد. سهولت و 
تسریع در تسویه بدهی هایی که شرکت های 
دولتی به این شرکت های خصوصی دارد 
نیز در نظر گرفته شده است. وی ادامه داد: 
همچنین دولت آیین نامه اجرایی فهرست 
خدمات آموزشی و پژوهشی و ورزشی معاف 
از مالیات و عوارض را اصلاح کرد تا حوزه و 
محدوده این خدمات را گسترش داده باشد. 
فدراسیون فوتبال متولی تیم ملی فوتبال 
است اما دولت با توجه به اولویتی که مردم 
برای تیم فوتبال قایل هستند از هرگونه 
حمایتی برای تقویت تیم دریغ نمی کند. 
پیش از این رئیس جمهور دستوراتی را 
به معاون اول رئیس جمهور و وزیر ورزش 
ابلاغ کردند که هرگونه حمایتی را که نیاز 
است داشته باشند و گفتند بازیکنان و کادر 
تیم ملی نباید دغدغه و فکری جز موفقیت 
داشته باشند. وی درباره یارانه ماه های 
آینده گفت: قانون گذار در بودجه برای 
پرداخت یارانه، روش کالا برگ الکترونیک 
را پیش بینی کرده است و دولت تلاش 
دارد برای این مساله زیرساخت لازم را 
فراهم کند به شیوه ای که بدون افزایش 
پرداخت از جیب مردم یارانه از طریق 
عابربانک ها به دست مردم برسد. طبیعتا تا 
وقتی زیرساخت فراهم نشود شیوه کنونی 

استمرار خواهد داشت. 
 بی اطلاع از زمان معرفی وزیر کار 

سخنگوی دولت از زمان و شخص مدنظر 
رئیس جمهور برای معرفی به مجلس 
شورای اسلامی به عنوان وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی اظهار بی اطلاعی کرد. 
وی در واکنش به استیضاح احتمالی 
وزیر صمت در مجلس گفت: پاسخ این 
سوال را از نمایندگان مجلس بخواهید. 
بهادری جهرمی درباره نصب و راه اندازی 
کارت خوان ها در نانوایی های سراسر 
کشور، گفت: طبق زمان بندی قبلی این 

کار پیش می رود.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: اصول گرایان 
نه می توانند از دولت و مجلس فعلی انتقاد کنند 
که ثمره رأی خودشان است و نه می توانند 
اصلاح طلبان را مقصر بدانند چرا که از بی نقشی 
آنها در عملکرد بهارستان و پاستور آگاه هستند.  
حدود 10 ماه از روی کار آمدن دولت سیزدهم 
گذشته است؛ 10 ماهی که برخلاف تصور رأی 
دهندگان و حتی رأی ندهندگان به رئیسی با 
چالش های زیادی مواجه است. چالش هایی که 
بخشی از آن نشات گرفته از تحریم و بخشی های 
دیگر شاید ناشی از کم تجربگی برخی مدیران 
باشد.  شاید کمتر فردی تصور می کرد که یک 
وزیر در شرایطی کنار برود که عمر دولت هنوز 
به یک سال نرسیده است و بیشتر از آن تصور 
نمی شد که نمایندگان مجلس یازدهم که دارای 
مشی سیاسی نزدیک به وزرا هستند؛ هر روز 
بر طبل استیضاح بکوبند! این نگرانی تا آنجا 
پیش رفته است که دیروز سید محمدحسینی،  
معاون پارلمانی رئیس جمهور در حاشیه جلسه 
دولت گفت: »امیدواریم که تا اوایل هفته آینده، 
بقیه نمایندگان هم مجاب شوند که اکنون وقت 
استیضاح نیست ، وزرا اکنون با تمام توان درحال 
کار کردن هستند و قابل مقایسه با گذشته 

نیستند.« 
 تلاش پاستوری ها برای کاهش امضا

تلاش دولت در این روزها کاهش امضاهای 
طرح استیضاح وزیر صمت است. 24 خرداد 
نمایندگان مجلس به سیدرضا فاطمی امین پس 
از آنکه از پاسخ های او قانع نشدند، کارت زرد 
دادند و اظهار کردند که در مدت 5 ماه بایستی 
مشکلات این حوزه به خصوص خودرو حل می شد.  
اما استیضاح را مدنظر دارند؛ استیضاحی که 
بخشی از روند آن طی شده است. سیدجواد 
حسینی، عضو کمیسیون صنایع مجلس از ارجاع 
طرح استیضاح این وزیر خبر داد و به ایلنا گفت: 

»این طرح با 3۶ امضا به کمیسیون ارجاع شده 
است. سه شنبه هفته آینده بررسی درخواست 
استیضاح با دعوت از وزیر صمت در دستورکار 
کمیسیون قرار دارد.« دیروز معاون پارلمانی 
دولت البته از کاهش امضاها خبر داد.  محمد 
حسینی به تسنیم گفت: »طبق آن چیزی که 
در مجلس به ما داده شد، 3۶ نفر امضا کرده 
بودند، تاکنون 20 نفر امضاشان را پس گرفتند، 
امیدواریم در جلسه کمیسیون تعداد امضاها به 
کمتر از 10 نفر کاهش یابد.« در کنار دولتمردان، 
برخی نمایندگان هستند که تمایلی به استیضاح 
وزیری از دولت سیزدهم را ندارند مانند رئیس 
کمیسیون قضائی که به ایرنا گفت: در شرایطی 
که کمتر از یک سال از عمر دولت گذشته است 
نباید پاپیچ دولت شده و مانع حرکت شتابنده 
دولت برای اصلاحات اقتصادی و حل مشکلات 
مردم شویم. موسی غضنفرآبادی اظهارداشت: 
ممکن است برخی از نمایندگان تحت تاثیر 
برخی القائات برای این استیضاح قرار گرفته 
باشد قطعا انگیزه های سیاسی پشت پرده این 
استیضاح است. وی تصریح کرد: »اگر بخواهیم 

از الان استیضاح وزرا را شروع کنیم به دولت 
آسیب وارد کرده و توان دولت را برای حرکت 
شتابنده در راستای حل مشکلات کشور کاهش 
می دهیم.«روزهای دشواری در پاستور طی 
می شود به نحوی که هنوز جایگزین عبدالملکی 
در وزارت کار معرفی نشده و این موضوع 
نمایانگر عدم پیش بینی چنین شرایطی از سوی 
پاستورنشینان است. معاون پارلمانی دولت روز 
گذشته درخصوص معرفی وزیر پیشنهادی کار 
گفت: طبق قانون سه ماه مهلت است که این 
وزارتخانه سرپرست داشته باشد و وزیر پیشنهادی 
به مجلس معرفی شود، هنوز تصمیم نهایی گرفته 
نشده است و آقای رئیس جمهور باید اعلام کنند 

که چه تصمیمی خواهند گرفت. 
 آمادگی اصلاح طلبان برای کمک به 

دولت
سود و زیان آنچه در دولت رقم می خورد به یک 
فرد یا جریان خاص تعلق ندارد بلکه همه گیر است 
بنابراین همگان باید برای رفع مشکلات واردعرصه 
شوند.  محمد سلامتی فعال سیاسی اصلاح طلب 
به »آرمان ملی« می گوید: »اگرچه اصلاح طلبان 

در قدرت نیستند تا برنامه اي براي اجرا ارائه دهند، 
اما قاعدتا باید برنامه اي حداقل به  منظور معیار 
سنجش برنامه هاي رقیب داشته باشند. این 
کاري است که »جبهه اصلاحات« باید انجام دهد. 
ظاهرا این جبهه به دنبال این مهم هست. اما به 
نظر من از مهم ترین محورهاي برنامه که در شرایط 
حاضر باید به آنها اشاره کرد عبارتند از: ا- حمایت 
جدي و همه جانبه از تولید اعم از کالا و خدمات 
به خصوص در بخش هاي کشاورزي و صنعت. 
-2  تنظیم روابط بین المللي، بر اساس تسهیل 
هرچه بیشتر مراودات اقتصادي در جهت کمک 
به تولید ملي و جذب سرمایه گذاري. -3 تحرك 
سیاسي براي نقش آفریني مثبت در جهت کاهش 
تنش ها در منطقه و حتي خارج از منطقه با توجه 
به ظرفیت و پتانسیل بالاي سیاسي. این امر که در 
جهت ثبات سیاسي و تقویت مراودات دوجانبه 
و یا چندجانبه است، به سود روابط اقتصادي و 
تجاري ایران نیز خواهد بود.« وی خاطر نشان 
کرد: »اگر بخواهیم به وضع موجود به طور خلاصه 
اشاره داشته باشیم، به نظر من مي توان اذعان 
داشت که نمادهاي وضع موجود عبارتند از: 
گراني و تورم و نداشتن  برنامه منسجم که همه 
این موارد ناشي از کم  تجربگي برخي از مدیران 
است. این نارسایي قابل پیش بیني بود. من به سهم 
خود دوست داشتم آقاي رئیسي با به کارگیري 
افراد مجرب تر جناح خود در کارش که مربوط 
به مردم است موفق شود. امیدوارم با تجدیدنظر 
در انتخاب برخي مدیران موفق شود.« سلامتی 
اظهار داشت: »به نظر من تحرك و تلاش دولت 
به خصوص شخص آقاي رئیسي، درخور تحسین 
است. اصولاً اگر قرار باشد دولتمردان براي مردم 
کار کنند نباید شب و روز بشناسند. این ویژگي در 
عمل آقاي رئیسي نمایان است. بي تردید اگر آقاي 
رئیسي کارها را به افراد باتجربه تر و باتدبیرتر جناح 

خود واگذار مي کرد، موفق تربود.«

آرمان ملی-  حمید شجاعی: قاطبه اصلاح طلبان براین باورند 
که برای بازگشت به قدرت راهی جز بازگشت به مردم و بازیابی 
سرمایه اجتماعی وجود ندارد؛ اما لازمه این امر نیز نوعی بازنگری در 
رویکردها، راهبردها و سازوکارهاست که مناسب جامعه امروز در سال 
1401 باشد نه 7۶و جامعه پذیر شود. این در حالی است که برخی فکر 
می کنند با تغییر در افراد مشکل اصلاح طلبان و شکاف عمیقی که 
بین  آنها و جامعه ایجاد شده حل می شود. از همین رو است که برخی 
مثل عباس عبدی طرح کناره گیری سید محمد خاتمی، رهبر جریان 
اصلاحات را مطرح می کنند. ناگفته پیداست که اگر اصلاح طلبان 
جایگاهی در جامعه دارند به خاطر شخص سیدمحمد خاتمی و دولت 
اوست که  بهترین شاخص ها را در حوزه های مختلف به جا نهاد. حال 
اینکه عده ای حتی در حرف معتقدند که باید خاتمی کنار برود تا 
اصلاح طلبان خودشان ببینند چه می کنند، به نوعی انکار هویت 

دهنده جریانی خودشان است. 
   بازنگری در راهبردها؛ به جای انکار شناسنامه

شاید اگر بگوییم که اصلاح طلبان چندین سال است که به واقع از 
صحنه قدرت و تاثیر گذاری در صحن عمومی جامعه به دورند سخنی 
به گزافه نگفته باشیم. صحبت این نیست که با روی کارآمدن دولت 
سیزدهم یا پیش از آن مجلس یازدهم اصلاح طلبان عنان کار را از کف 
داده و به حاشیه سیاست عملی ایران رانده شده اند. بلکه حتی پیش از 
آن در دولت روحانی نیز اصلاح طلبان به غریبه ای در شهر می ماندند 
که گرچه در کوی و برزن صحبت از دولت مورد حمایت اصلاح طلبان 
به میان می آمد اما واقعا اصلاح طلبان هیچ تاثیری یا دخل و تصرفی در 
دولت روحانی نداشتند. به عبارت دیگر دولت روحانی نیز با حمایت 
شخص سیدمحمد خاتمی و »تکَرار« او به پیروزی رسید و بر پایه 
آن اصلاح طلبان از دولت روی کار آمده روحانی حمایت کردند. هر 
چند که عملکردهای انتقادآمیز دولت نتیجه ای جز کاهش سرمایه 
اجتماعی و بعضا رویگردان شدن مردم از این جریان سیاسی به بار 
نیاورد.  چه اینکه به واسطه برخی عملکردهای اقتصادی دولت 

پیشین بود که در دی ماه 9۶ شعارها علیه اصلاح طلبان در جامعه 
بلند شد و در ماجرای افزایش قیمت سوخت در آبان 98 نیز جامعه 
اعتماد خود را به اصلاح طلبان و دولت مورد حمایتشان از دست 
دادند. مهم تر از آن نیز عدم برنامه ریزی موفق دولت وقت برای 
حل مشکلات اقتصادی بود که موجبات نارضایتی جامعه را در 
همان زمان فراهم آورد و مردم از اصلاح طلبان به عنوان جریانی که 
می توانند در آینده تغییری را به نفع مردم رقم بزنند ناامید شدند. 
این در حالی است که از همان سال های 94 و 9۶ برخی چهره های 
اصلاح طلب به این مساله تاکید می کردند که برای بالندگی، پویایی و 
روزآمد شدن جریان اصلاحات باید نوعی بازنگری در گفتمان، سازو 
کارها و راهبردها داشته باشیم. اما در حالی که بیش از 5 سال از آن 
زمان می گذرد نه تنها هیچ گونه آسیب شناسی در جریان اصلاحات 
صورت نگرفته ؛ بلکه همه امورات در این جریان مشمول مرور زمان 
شده است و اصلاح طلبان نیز به خاطر خالی نبودن عریضه هر از 
چندی بحثی از تغییرات درون جریانی مطرح می کنند که چندان 
بوی خوشی از آن به مشام نمی رسد. در این خصوص حاجت به گفتن 
نیست که برخی احزاب و افراد که شاید اگر ذیل جریان اصلاح طلبی 
حساب نشوند به تعداد اعضای حزب خود نیز طرفداری نداشته 
باشند طرحی را مطرح می کنند که پیش از این در اواخر دولت 
اصلاحات نیز به بن بست خورد. آن زمان اصلاح طلبان تندرو با توجه 
به شرایط و موقعیت طرح عبور از خاتمی را مطرح کردند که هیچ 
توفیقی نیافت. حال که حدود 2 دهه از آن زمان گذشته عده ای از 
افراد و برخی از احزاب گفته و می گویند که تشکیلات باید جای فرد 
بنشیند و خاتمی قابلیت رهبری تشکیلاتی جریان اصلاحات را ندارد 
و باید کنار برود. چنانکه عباس عبدی فعال سیاسی و روزنامه نگار 
اصلاح طلب در گفت وگویی با اشاره به این مساله بیان کرده »آقای 
خاتمی می تواند کلًا سکوت کند و کنار بکشد و بگذارد اصلاح طلبان 
هرکاری که می خواهند انجام بدهند.« جالب اینجاست که همه 
آنهایی که امروز صحبت از کناره گیری خاتمی می کنند خودشان در 

روزگاری با خاتمی و اصلاحات شناخته شده اند و جای تامل است که 
چرا درصددند محل شناسایی خود را انکار کرده و قلب محتوا کنند. 
به نظر می رسد اصلاح طلبان باید به جای طرح کنار گذاشتن خاتمی 
به سمت آسیب شناسی جریانی، نقد درونی و اصلاحات جامعه محور 
حرکت کنند تا بتوانند حداقل از بن بست موجود خارج شوند و 

سرمایه اجتماعی خود را به دست آورند. 
   راهی جز اصلاحات واقعی وجود ندارد

یک نماینده مجلس ششم در این خصوص که برخی از درون 
جبهه اصلاحات معتقدند که سید محمد خاتمی توانایی لیدری 
جریان اصلاحات را ندارد و باید کناره گیری کند، اظهار داشت:  
بارها گفته ام که اصلاحات به نام ایشان  رقم خورده است؛ هویت 
اصلاح طلبی با نام او  پیوند دارد و این موضوع انکار شدنی نیست. 
نامه نیوز نوشت: حجت الاسلام ناصر قوامی گفت: آقای خاتمی علاوه 
بر اینکه  لیدرجریان اصلاحات بوده و هست، هشت سال هم ریاست 
دولت اصلاحات را برعهده داشته، دولتی که به گفته تمام کارشناسان 
منصف، بهترین دولت بود و توانست هم در حوزه اقتصادی آرامش به 
وجود آورد و گرانی و تورمی را شاهد نبودیم، هم در حوزه سیاست 
خارجی و ارتباط با دنیا شرایطی آرام و بی تنش را تجربه کردیم. این 
فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: آقای خاتمی دارای چنین مختصاتی 
است و تصور نمی کنم کسانی که هنوز طرح عبور از خاتمی را مطرح 
می کنند، راه به جایی ببرند. وی  نماد اصلاحات است اما مساله این 
است که اساسا دیگر امکان اصلاحات در کشور وجود ندارد و از این 
حیث است که مسیر اصلاحات بسته شده است. نماینده قزوین در 
مجلس ششم بیان کرد: اصلاح طلب نماهایی که یا از اول اصلاح طلب 
نبوده اند یا دیگر اصلاح طلب نیستند و وارد بازی های قدرت شده اند 
زیرکانه می خواهند آقای خاتمی را کنار بگذارند تا اساس اصلاحات 
را از بین ببرند. آنها برنامه ای از پیش طراحی شده دارند و می خواهند 
هویت اصلاح طلبی نابود شود به همین دلیل است که نماد اصلاحات 
یعنی آقای خاتمی را نشانه رفته اند. افرادی با ادعای اصلاح طلبی و با 
حرف های کذبی مانند اینکه اگر خاتمی نباشد، اوضاع اصلاحات بهتر 
می شود، می خواهند اصلاحات را نابود کنند و با سیاست هم کارشان را 
پیش می برند تا جامعه نسبت به آنها حساس نشود. قوامی تصریح کرد: 
من به همه کسانی که قدرت تصمیم گیری دارند می گویم که در شرایط 
سخت کنونی که گرانی، تورم، بحران های بین المللی و... اوضاع را بر 
مردم تنگ کرده است، راهی جز اصلاحات واقعی وجود ندارد. امروز 

بیش از هر زمان ضرورت اصلاحات احساس می شود. 

»آرمان ملی« رویکردها به لزوم تغییرات در جریان اصلاحات را بررسی می کند

تغییر به قیمت کنار گذاشتن خاتمی؟
   ناصر قوامی: در لباس اصلاح طلبی، خاتمی را می زنند تا اصلاحات را از بین ببرند 

محمد سلامتی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

بـــه دولت کمـــک می کنیــم 
   دولت: الان وقت استیضاح نیست

محسن پاک آیین در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
امارات چشم به سرمایه گذاری 

یهودیان دوخته است
  عربستان خواهان تشکیل دو کشور 

در اراضی اشغالی است

ارتباطات  پورحسین:  علیرضا  ملی-  آرمان 
غیررسمی و پنهان بین امارات با رژیم صهیونیستی 
از دهه 1990 وجود داشت و در سال های اخیر روند 
روابط مخفی ابوظبی _تل آویو تحت عنوان عادی  سازی 
روابط، آشکار شد. بسیاری این حرکت امارات را به معنای 
پذیرش اشغال فلسطین توسط یک کشور مسلمان و 
عرب و اعطای امتیاز به رژیم صهیونیستی برای تصاحب 
زمین های فلسطین و تلاش برای تغییر جمعیت در 
جهت منافع اسرائیل می دانند. آغاز دور دوم عادی سازی 
روابط در سال 2009، با تلاش اسرائیل برای برقراری 
روابط نزدیک تر با پادشاهی های محافظه کار خلیج فارس 
از جمله امارات همراه بود و در این مسیر دیدار نتانیاهو 
با سلطان قابوس در عمان نقطه عطف تلقی شد. دومین 
تحول مهم در روند آشکار سازی روابط امارات با رژیم 
صهیونیستی، دعوت ابوظبی از این رژیم برای شرکت 
در نمایشگاه اکسپو 2020 بود که مقرر شد نخست وزیر 
اسرائیل در آن شرکت کند. روندی سیاسی که به نظر 
می رسد بر معادلات خاورمیانه تاثیرات زیادی بگذارد. 
در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی 
با محسن پاك آیین، سفیر پیشین ایران در باکو داشته 

است که در ادامه می خوانید: 
 عادی سازی روابط میان امارات و اسرائیل چه 
ابعادی دارد و چه تأثیری بر سیاست امروز منطقه 

خواهد گذاشت؟
جدی شدن عادی سازی روابط امارات و رژیم 
صهیونیستی با مخالفت عمده مسلمانان و اعراب و 
البته موافقت برخی از کشورهای عربی روبه رو شد. در 
عین حال تشکیلات خودگردان فلسطین این توافق را 
به شدیدترین شکل ممکن محکوم کرد و آن را تجاوز به 
حقوق و خیانت به مردم فلسطین دانست. مهم ترین جنبه 
اهمیت عادی سازی مناسبات امارات با اسرائیل، زمان 
این اقدام بود. پیش از امارات، مصر نیز با امضای پیمان 
کمپ دیوید در سال 1978 با رژیم صهیونیستی سازش 
کرده بود اما مصر در شرایطی پیمان کمپ دیوید را امضا 
کرد که در موضع ضعف بود و کشورهای عربی در چهار 
جنگ متوالی از رژیم اشغالگر شکست خورده بودند. اما 
امارات در شرایطی با رژیم صهیونیستی توافق صلح امضا 
کرد که این رژیم در مسیر افول بود و در محاصره محور 
مقاومت قرار داشت. هنگام توافق ابوظبی و تل آویو، رژیم 
صهیونیستی به رغم برگزاری انتخابات های داخلی نهایتا 
به تشکیل کابینه شکننده ائتلافی رضایت داده بود. 
ناکامی کابینه نتانیاهو در مقابله با شیوع کرونا و تظاهرات 
اعتراض آمیز اهالی سرزمین های اشغالی نیز مضاف بر 
علت بود. نکته تاسف بار دیگر انعقاد موافقت نامه عادی 
سازی مصادف با 13 اوت یعنی روز مقاومت اسلامی 
یا روز شکست اسرائیل در جنگ 33 روزه سال 200۶ 
با حزب ا... لبنان بود. لذا می توان گفت که اعلام توافق 
رسمی امارات با رژیم صهیونیستی در روز 13 اوت، 
هدفمند و با برنامه ریزی قبلی انجام شد. هدف بسیار مهم 
و راهبردی این توافق کاهش اهمیت مساله فلسطین 
از یک موضوع اصلی و محوری در جهان اسلام به یک 
موضوع عادی و کم اهمیت بود. این هدف توسط روسای 
جمهور ادواری آمریکا و به خصوص در دوران ترامپ در 
دستورکار دولت آمریکا قرار داشت و مقدمه ای برای 
اجرای طرح معامله قرن بود. البته دیدگاه های مشترك 
و همسو بین ابوظبی و تل آویو در مورد تجاوز ائتلاف 
سعودی به یمن نیز باید به عنوان مشوق نزدیک شدن 

آنها به یکدیگر تلقی شود. 
 عادی سازی روابط با اسرائیل چه تاثیراتی بر 

معادلات منطقه خواهد گذاشت؟
مشخصا به هر میزان که پای اسرائیل در خلیج فارس باز 
شود، قطعا امنیت منطقه تحت الشعاع قرار خواهد گرفت. 
موضوعی که باید کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس 
به آن دقت کنند این است که صهیونیست ها هیچ گاه 
در جهت منافع ملی کشورهای مسلمان و عرب گام بر 
نخواهند داشت و ماهیت صهیونیسم بر تقابل با جهان 
اسلام استوار است. اساسا امنیت رژیم صهیونیستی در 
مناقشه و درگیری کشورهای منطقه است و از این حیث 
این نگرانی وجود دارد که عادی  سازی روابط به ایجاد 
اختلاف و تنش میان کشورهای منطقه منجر شود. باید 
توجه داشت که بازشدن پای اسرائیل در کشورهای حاشیه 
خلیج فارس و در مجاورت ایران نباید با حضور محور 
مقاومت در کنار سرزمین های اشغالی مقایسه شود، زیرا 
رژیم صهیونیستی توسط نیروهای مقاومت فلسطینی، 
حزب ا... و دیگر نیروهای محور مقاومت در سوریه از اطراف 
و به صورت کامل در یک محاصره امنیتی قرار دارد. با توجه 
به این واقعیت، برخی دیگر از کشورها به خصوص عربستان 
سعودی نیز به رغم فشار ایالات متحده برای برقراری روابط 
با اسراییل، نگران برخی از تبعات سیاسی، دیپلماتیک و 
امنیتی ناشی از این اقدام هستند. شاید به همین دلیل 
باشد که ملک سلمان، پادشاه عربستان سعودی چند بار 
صراحتا عنوان کرده که بدون کشور مستقل فلسطین، 

امکانی برای عادی  سازی روابط با اسرائیل وجود ندارد. 
 عادی سازی روابط با اسرائیل ارتباطی با 

خروج آمریکا از منطقه دارد؟
 یکی از اهداف مهم رژیم صهیونیستی برای تقویت 
روابط با امارات، تلاش برای ائتلاف سازی میان 
شورای همکاری و اسراییل علیه ایران است. این هدف 
سال هاست که از سوی سران رژیم صهیونیستی و آمریکا 
به حکام عربستان و امارات دیکته می شده و آمریکا قصد 
دارد با تشکیل ائتلاف عبری -عربی مسئولیت کنترل 
ایران در غرب آسیا را برعهده این ائتلاف قرار دهد. القای 
تهدید قدرت منطقه ای ایران برای امنیت کشورهای 
خلیج فارس هم دستاویزی برای آمریکا برای فروش 
سلاح به کشورهای مرتجع عرب و چپاول پول های نفتی 

این کشورهاست. 

  
 وزارت

  بازرگــانی
 باید احیا شود

 انتقاد از دولت،
  بازی اصول گرایان

 اســت؟

  
 انتقـــاد

  نماینده مجلس
 از عملکرد مجلس

 عملکرد نمایندگان مجلس چگونه ارزیابی شد؟ آیا توانستند 
سبب رضایت رأی دهندگان حداقلی خود شوند. محمدرضا 
صباغیان بافقی نماینده مجلس با اشاره به برخی نقاط ضعف که 
باید درمان شود و اگر توجه نشود نقاط قوت را نیز دچار آسیب 
می کند، یادآور شد: مهم ترین مشکل ما ضعف در حوزه قانونگذاری 
و نظارت بوده و مجلس به جای پرداختن به وظایف اصلی، به 
کارهای اجرایی و محلی روی آورده که این رویه و ضعف باعث 
شده برای انجام وظایف به جا مانده مجلس، به مرور شوراهای عالی 
متعددی همچون شورای عالی انقلاب فرهنگی، شورای عالی فضای 
مجازی، شورای عالی بورس و شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران تشکیل شود که تصمیمات فراقانونی بگیرند که برخلاف 
نص صریح اصل 70 قانون اساسی است که قانونگذاری را بر عهده 

مجلس قرار داده که از دل مردم برون آمده است. 

اصول گرایان در ماه های اخیر رویکرد متفاوتی داشتند به نحوی 
که بسیار ساده به نقد دولت و مجلسی می پردازند که خودشان 
انتخاب کرده بودند. یک عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت در 
این باره که برخی معتقدند این بازی اصول گرایان است که خود را 
منتقد دولت نشان دهند، تصریح کرد: به هر حال ما عده ای نخبه، 
عده ای صاحب تجربه داریم همان پیشنهادی که رهبر معظم 
انقلاب ارائه کردند مبنی بر اینکه کرسی های آزاد اندیشی برگزار 
کنیم و افراد را دور هم جمع کنیم و از آنها بخواهیم که سخن 
بگویند. دولت باید به سمت حمایت، هدایت و نظارت حرکت کند 
و امور را به بخش خصوصی واگذار کند به استثنای بخش های 
امنیتی و دفاعی و امثالهم. حجت الاسلام سیدرضا اکرمی تاکید 
کرد: ما باید به این سمت حرکت کنیم اما اگر اقتصادمان دولتی 

و نفتی باشد و در نهایت خصولتی شود کار به جایی نمی بریم.

 در حالی که برخی متخصصان بر کوچک سازی دولت تاکید 
دارند نماینده مردم تهران در مجلس تاکید کرد که باید با احیای 
وزارت بازرگانی، وزارت کشاورزی به جایگاه اصلی خود که تولید 
است، برگردد. حجت الاسلام سیدرضا تقوی بیان کرد: مجلس 
در حوزه قانون گذاری باید به اولویت های جامعه بپردازد. اولویت 
امروز بحث قانون صیانت از فضای مجازی، تنقیح قوانین و نظام 
اقتصادی است، اما برنامه دیروز مجلس از صبح تا ظهر چه بود؟ 
چه دستاوردی برای مردم داشت؟ ما باید در برابر مردم و خداوند 
پاسخگو باشیم. وی در ادامه اظهار کرد: در سالیان گذشته به 
ادغام وزارتخانه راه و ترابری و شهرسازی و تشکیل یک وزارتخانه 
و همچنین وزارت بازرگانی و صنعت و معدن در یک وزارتخانه 
روی آوردیم. هدف از ادغام این وزارتخانه کوچک سازی و روان 

سازی امور بود، اما هیچ کدام از این اهداف تحقق پیدا نکرد.


